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ODPOWIEDZI NA KWESTIONARIUSZ DLA 
DESYGNOWANEGO  

Pani Dalia GRYBAUSKAITE  

(Programowanie finansowe i budżet) 

Część A – Pytania ogólne 
 

 
I.  Pytania o charakterze osobistym i zawodowym 
 
1.  Jakie kwalifikacje i doświadczenia zawodowe miały, Pani zdaniem, 
 szczególne znaczenie dla Pani nominacji oraz mogą okazać się w 
 przyszłości przydatne w pełnieniu funkcji komisarza?   
 
Moje kwalifikacje i doświadczenie zawodowe spełniają wymagania stawiane członkowi 
Komisji Europejskiej.  
 
Od roku 1991 moja działalność zawodowa była ściśle związana z kwestiami europejskimi. 
Pozwoliło mi to doskonale zapoznać się z technicznymi i politycznymi aspektami działalności 
Unii Europejskiej. Dzięki tym doświadczeniom będę mogła przyczynić się do realizacji celów 
UE. 
 
Jako minister finansów miałam bezpośrednio do czynienia z licznymi kwestiami finansowymi 
i podatkowymi, a także gruntownie poznałam procedurę budżetową. Wiedza ta z pewnością 
okaże się cenna na stanowisku komisarza odpowiadającego za finanse UE. 
 
Obowiązki pełnione przeze mnie zarówno na stanowisku ministra finansów, jak i krajowego 
koordynatora pomocy umożliwiły mi również nabycie wiedzy z różnych obszarów życia 
publicznego, co jest istotną cechą u komisarza odpowiedzialnego za budżet. 
  
Jako minister finansów i członek rządu byłam głęboko zaangażowana w proces szybkich 
reform gospodarczych i strukturalnych na Litwie, które powszechnie uważa się za efektywne i 
właściwie zrealizowane. Doświadczenie to pozwoli mi również aktywnie przyczynić się do 
tworzenia polityki mającej na celu wzmocnienie konkurencyjności UE oraz osiągnięcie celów 
wytyczonych w strategii lizbońskiej. 
 
Mam również doświadczenie w dyplomacji oraz dobre umiejętności negocjacyjne, które 
uzyskałam pełniąc funkcję głównego negocjatora w negocjacjach Porozumienia o wolnym 
handlu, przekształconego później w Układ stowarzyszeniowy, oraz głównego negocjatora w 
negocjacjach z MFW i Bankiem Światowym. Poza tym, moje osobiste doświadczenia na 
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stanowiskach administracyjnych i kierowniczych oraz umiejętności związane z pracą 
zespołową stanowią również solidną podstawę dla moich działań na stanowisku komisarza. 
 
Pełniąc funkcję komisarza w ciągu ostatnich pięciu miesięcy miałam możliwość nabycia 
wiedzy na temat tej pracy, jak również uzyskania bezpośredniego wglądu w funkcjonowanie 
Komisji. Było to doświadczenie niezwykle istotne dla mojej pracy w kolejnej Komisji 
Europejskiej.  
 
 
II.  Niezależność 
 
2.  Jak może Pani opisać zobowiązanie do zachowania niezależności 
 podczas pełnienia obowiązków i jak planuje Pani zrealizować je w 
 praktyce? 
 
 
W pełni zobowiązuję się przestrzegać postanowień art. 213 ust. 2 Traktatu WE i podjąć 
wszelkie środki ostrożności niezbędne w celu uniknięcia jakiegokolwiek konfliktu interesów 
przy wypełnianiu moich obowiązków. Te same wymagania będą się stosować do wszystkich 
członków mojego gabinetu i personelu administracyjnego. 
 
 
3.  Czy zechce Pani udzielić Parlamentowi Europejskiemu szczegółowych 
 informacji o ostatnich oraz obecnych udziałach i stanowiskach w 
 podmiotach gospodarczych, finansowych lub politycznych oraz o innych 
 zobowiązaniach, które mogłyby kolidować z Pani przyszłymi 
 obowiązkami?  
 
Nie mam żadnych interesów gospodarczych, finansowych ani żadnych innych zobowiązań, 
które mogłyby kolidować z moimi obowiązkami jako komisarza. Nie jestem członkiem i nie 
pełnię stanowisk w żadnej partii politycznej. Dla pełnej przejrzystości jestem gotowa ujawnić 
wszelkie zobowiązania.  
 
III.  Przyszłość Unii Europejskiej 
 
4.   Do momentu pełnej ratyfikacji Traktatu Konstytucyjnego Komisję i jej 
 członków obowiązują istniejące traktaty. Biorąc jednak pod uwagę 
 przyjęcie Traktatu Konstytucyjnego, Pani zdaniem, jakiego typu kroki 
 Komisja mogłaby już obecnie przedsięwziąć przed oficjalną ratyfikacją? 
 
Chociaż postanowienia instytucjonalne projektu Traktatu Konstytucyjnego nie mogą być 
stosowane do chwili oficjalnej ratyfikacji, Komisja powinna, w swoich wszelkich działaniach 
i wnioskach, uwzględniać perspektywę nowej Konstytucji i postępować zgodnie z jej duchem 
tam, gdzie to wykonalne i właściwe. Ponadto w obszarach działania, w których wprowadzone 
przez Konstytucję zmiany wymagają przepisów wykonawczych, Komisja może rozpocząć 
prace nad opracowywaniem wniosków. Komisja może również podjąć działania zapewniające 
obywatelom europejskim dostęp do jasnych i obiektywnych informacji na temat postanowień 
Konstytucji, oczywiście, unikając niepotrzebnych ingerencji w debaty na poziomie krajowym.  
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5.  Przewidziana na dziesięć lat strategia lizbońska ma do końca 2010 roku 
 przekształcić Unię Europejską w najbardziej dynamiczną, 
 konkurencyjną oraz zrównoważoną gospodarkę. Strategia lizbońska 
 opiera się na trzech filarach zrównoważonego rozwoju: rozwoju 
 gospodarczym, sprawiedliwości społecznej i poszanowaniu środowiska 
 naturalnego. Przewidziana data – rok 2010 – pokrywa się z końcem 
 Pani kadencji. Co zrobiłaby Pani jako komisarz, aby przyspieszyć 
 osiągnięcie celów wytyczonych w Lizbonie i które z nich uważa Pani za 
 priorytetowe? 
 
Konieczne jest, aby Komisja kontynuowała działania zmierzające do podtrzymywania tempa 
wdrażania strategii lizbońskiej i przyśpieszenia postępów na drodze do pełnej realizacji 
wytyczonych w niej celów. Jednym z moich priorytetów na stanowisku Komisarza ds. 
Programowania Finansowego i Budżetu będzie pomoc w negocjacjach w sprawie wniosków 
dotyczących kolejnych perspektyw finansowych, stanowiących ramy finansowe dla działań 
na poziomie europejskim wspierających realizację celów strategii lizbońskiej przez Państwa 
Członkowskie. Uważam, że sprawą priorytetową musi być skoncentrowanie działań na 
poziomie europejskim na obszarach, w których okazują się one najbardziej skuteczne i w 
których tworzą faktycznie wartość dodaną. Kolejny priorytet to zagwarantowanie politykom 
UE odpowiednich zasobów finansowych, tak aby mogły być one efektywne. Generalnie 
uważam, że główne priorytety strategii lizbońskiej powinny obejmować stworzenie 
warunków dla silnego i zrównoważonego wzrostu w Europie poprzez promowanie 
zdecydowanych polityk makroekonomicznych, działań mających na celu osiągnięcie 
równowagi w zakresie finansów publicznych i zatrudnienia na poziomie krajowym, 
wykorzystywanie potencjału wspólnego rynku w celu rozwijania warunków, w których 
działalność gospodarcza może rozkwitnąć, oraz maksymalizacja wpływu inwestycji na 
przyszłość Europy, w szczególności w dziedzinie edukacji, szkoleń i badań naukowych. 
Ponadto kluczową sprawą jest zachęcanie wszystkich zainteresowanych stron do aktywnego 
udziału i wspierania rozwoju polityk oraz stworzenie wzmocnionej strategii komunikacyjnej 
opierając się na przeglądzie śródokresowym w roku 2005. 
 
6.  W jaki sposób zamierza Pani wpłynąć na poprawę publicznego 
 wizerunku Komisji?   
 
Poprawa publicznego wizerunku Komisji wymaga działań na kilku polach. 
 
Komisja musi, przede wszystkim, zadbać o to, aby jej polityka i działania miały znaczenie z 
punktu widzenia obywateli Europy i odpowiadały na ich potrzeby. Fundusze wydawane na 
poziomie UE powinny być odpowiednio zarządzane i postrzegane jako kreujące wartość 
dodaną dla obywateli. 
 
Kolejnym bardzo istotnym czynnikiem jest przejrzystość procesu decyzyjnego. Komisja 
powinna czynić wysiłki w celu zbliżenia się do obywateli i stworzenia relacji opartej na 
otwartości między instytucjami a obywatelami i ich przedstawicielami.   
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Kluczowe znaczenie ma współpraca międzyinstytucjonalna. Tylko wspólna praca na rzecz 
silniejszej i doskonalszej Europy może zapewnić instytucjom UE poprawę wizerunku 
publicznego. Dlatego właśnie zamierzam pracować na rzecz bliskiej i intensywnej współpracy 
z Parlamentem i Radą.  
 
Na koniec należy dodać, że strategia komunikacyjna Komisji wymaga udoskonalenia. 
Komunikowanie i informacja powinny być integralną częścią procesu tworzenia polityk, a 
dostępność zarówno ogólnych informacji na temat projektu europejskiego jako całości, jak i 
szczegółowych informacji dotyczących poszczególnych obszarów działań powinna się 
zwiększać. Należy podjąć wszelkie możliwe działania, aby badać opinię publiczną i w jak 
najlepszy sposób zaspokajać potrzeby obywateli.  
 
 
IV. Demokratyczna odpowiedzialność przed Parlamentem 
 Europejskim 
 
7.   Jak wyobraża sobie Pani swoją odpowiedzialność przed  Parlamentem 
 Europejskim?  
 
Odpowiedzialność komisarzy i całego kolegium przed Parlamentem Europejskim jest 
podstawowym elementem struktury demokratycznej Unii Europejskiej. Parlament Europejski 
jest jedyną spośród instytucji UE pochodzącą z wyborów bezpośrednich i odgrywa kluczową 
rolę w realizacji procesu integracji europejskiej. Pełniąc funkcję komisarza będę dokładać 
starań w celu zapewnienia wysokiego poziomu współpracy i dialogu z Parlamentem 
Europejskim i będę w pełni przestrzegać zobowiązań przyjętych na mocy Porozumienia 
ramowego dotyczącego stosunków między Parlamentem Europejskim a Komisją.  
 

a. Czy – z czysto politycznego punktu widzenia – uważa Pani, że kandydat 
na komisarza, który po przesłuchaniu nie uzyska pozytywnej opinii, 
powinien wycofać swą kandydaturę?  
 
Przesłuchania w Parlamencie Europejskim są jednym z najważniejszych etapów w 
procesie zatwierdzenia oraz jednym z najistotniejszych momentów dla ustanowienia 
relacji opartej na zaufaniu między Parlamentem Europejskim a Komisją. W 
przypadku negatywnego wyniku przesłuchania wyciągnięcie odpowiednich 
wniosków leży w zakresie kompetencji przewodniczącego Komisji. Akceptuję 
zasadę, zgodnie z którą, w przypadku gdy Parlament wyrazi brak zaufania, 
przewodniczący Komisji może zwrócić się do komisarza o wycofanie swojej 
kandydatury.  
 
 

b. W jakim stopniu uważa się Pani za osobę odpowiedzialną za 
odpowiedzi udzielane przez podległe Pani służby na pytania zadawane 
przez Komisję Petycji i inne komisje parlamentarne? W jakim stopniu 
uważałaby się Pani za osobę odpowiedzialną przed Parlamentem, 
gdyby przyszło Pani wyjaśniać minione działania lub zaniechanie 
działań przez Komisję?  
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Jako komisarz przyjmuję pełną odpowiedzialność polityczną za działalność mojego 
departamentu. Chociaż nie uważam, że członkowie nowej Komisji mogą ponosić 
indywidualną odpowiedzialność za minione działania lub zaniechania Komisji, 
komisarze odpowiadają przed Parlamentem za sposób, w jaki postępują w 
odniesieniu do spraw wchodzących w ich zakres kompetencji, dotyczy to również 
spraw minionych. 
 

c. W jaki sposób rozumie Pani pojęcie odpowiedzialności politycznej 
przed Parlamentem za działalność podległej(-ych) Pani dyrekcji 
generalnej(-ych)? Jakie kroki zamierza Pani podjąć w celu 
zapewnienia sprawnego zarządzania podległą(-ymi) sobie dyrekcją(-
ami) generalną(-ymi)?  
 
Jako komisarz przyjmuję pełną odpowiedzialność polityczną za działalność 
podległych mi służb. Dyrektor generalny odpowiada za bieżące zarządzanie 
dyrekcją, działając zgodnie z wytycznymi otrzymanymi od komisarza w odniesieniu 
do realizowanych działań i priorytetów. Zgodnie z Kodeksem postępowania 
komisarzy odnośnie do departamentów, natychmiast po objęciu stanowiska 
zamierzam sformułować opis misji, określić regulamin pracy oraz ustanowić kanały 
informacji. Rozwiązania te obejmą regularne informowanie na temat kontroli 
wewnętrznej, zarządzania zasobami oraz innych kwestii zasługujących na 
szczególną uwagę komisarza. Zamierzam regularnie spotykać się z dyrektorem 
generalnym i podlegającymi mu pracownikami, a także ze szczególną uwagą 
analizować wdrażany przez podległe służby proces zarządzania dla celów 
planowania, monitorowania i opracowywania raportów z ich działalności, w tym 
wszystkich koniecznych działań następczych w odniesieniu do zaleceń w sprawie 
kontroli i udzielania skwitowania. 
 

8.  Jak istotne jest dla Pani wprowadzenie w życie współpracy 
 międzyinstytucjonalnej (Komisji i Parlamentu), w szczególności z 
 komisjami parlamentarnymi zajmującymi się Pani obszarem 
 kompetencji? Jak w tym nowym kontekście jawi się Pani pojęcie 
 przejrzystości międzyinstytucjonalnej procedury legislacyjnej (między 
 Parlamentem Europejskim, Radą i Komisją) oraz, ogólnie rzecz biorąc, 
 w relacjach pomiędzy instytucjami? 
 
Współpraca międzyinstytucjonalna z komisjami parlamentarnymi i Parlamentem Europejskim 
jest niezbędna w celu zapewnienia demokratycznego umocowania prawnego procesu 
decyzyjnego Unii Europejskiej. Współpraca ta powinna być oparta na wzajemnym zaufaniu i 
otwartości. Będę w pełni przestrzegać przepisów ustanowionych Porozumieniem ramowym, 
Porozumieniem w sprawie komitologii oraz Porozumieniem międzyinstytucjonalnym w 
sprawie lepszego stanowienia prawa.  
 
W zakresie przejrzystości zamierzam w pełni przestrzegać zasad i przepisów określonych 
rozporządzeniem nr 1049/2001 i zobowiązuję się dostarczać Parlamentowi Europejskiemu 
wszystkich informacji niezbędnych do wykonywania jego zadań, zgodnie z zasadami 
przedstawionymi w Porozumieniu ramowym. Postaram się efektywnie współpracować z 
komisjami parlamentarnymi, w szczególności zapewniając regularny przepływ informacji 
pomiędzy mną samą a przewodniczącymi komisji oraz uczestnicząc w spotkaniach, na które 
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zostanę zaproszona, a także wychodząc z inicjatywą mojego uczestnictwa, kiedy tylko będzie 
to możliwe. 
 
Współpraca i wzajemne zrozumienie pomiędzy trzema instytucjami to sprawa najwyższej 
wagi dla procedury legislacyjnej. Komisja musi dołożyć wszelkich starań, by pozostali 
uczestnicy procesu legislacyjnego mieli świadomość celów, na których oparte są jej wnioski 
dotyczące nowych aktów prawnych i by cele te były również celami pozostałych instytucji. 
Toteż konieczne jest udzielanie wszelkich informacji niezbędnych dla dokonania właściwej 
oceny oczekiwanego wpływu danego wniosku oraz wykazania, że zasady pomocniczości i 
proporcjonalności są w pełni przestrzegane. Ponadto podkreślam, że zobowiązuję się w pełni 
przestrzegać zobowiązań podjętych przez Komisję na mocy porozumienia zawartego przez 
obie instytucje w sprawie procedury wdrażania decyzji Rady z roku 1999 w sprawie 
komitologii. 
 
 
V.  Równe traktowanie kobiet i mężczyzn 
 
9.  Jakiego rodzaju konkretne działania uważa Pani za niezbędne w celu 
 zapewnienia wprowadzenia w życie pojęcia równego traktowania kobiet i 
 mężczyzn w Pani obszarze kompetencji? Czy dysponuje Pani strategią 
 polityczną w zakresie środków finansowych i personelu niezbędnych do 
 wprowadzenia w życie równego traktowania kobiet i mężczyzn w Pani 
 obszarze kompetencji? 
 
 
W moim obszarze działalności będę promować pojęcie „gender budgeting”, wprowadzone w 
Komisji w ostatnich latach z inicjatywy pani komisarz Schreyer. Termin ten oznacza 
stosowanie perspektywy równości płci w procesie budżetowym. Jest to stosunkowo nowe 
podejście w zakresie promowania równego traktowania kobiet i mężczyzn, dotyczące nie 
tylko równego podziału zasobów pomiędzy mężczyzn i kobiety, lecz również realnego 
wpływu, jaki wydatki z budżetu UE mają na realizację polityki równości płci. Kwestia 
„gender budgeting” została poruszona w dwóch niedawno opracowanych sprawozdaniach 
Parlamentu Europejskiego oraz Komisji Doradczej ds. Równych Szans dla Kobiet i 
Mężczyzn, które zwróciły się do Komisji z wnioskiem o poświęcenie tej sprawie szczególnej 
uwagi.  
 
W bardziej ogólnym wymiarze powinno się popierać równe traktowania kobiet i mężczyzn 
poprzez wszelkie realizowane polityki. Zamierzam dołożyć wysiłków w celu udoskonalenia 
projektowania i realizacji polityk, które pozwoli na uzyskanie bardziej wyraźnego obrazu 
udziału finansowego, jaki mają te polityki w realizacji celu równości szans. Aby to osiągnąć, 
zgodnie z zaleceniami zawartymi w sprawozdaniach Parlamentu Europejskiego będę 
podkreślać potrzebę zwiększenia dokładności sprawozdawczości z realizacji budżetu UE. 
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